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Una vegada més tenim el plaer 
de saludar els nostres lectors 
i donar-los  les gràcies per la 
perseverança  i fidelitat mostrada 
fins ara amb la nostra revista.

L’elaboració d’aquest número 
coincideix en el temps amb un 
període un tant agitat, degut al 
fet que els nostres parlamentaris 
no s’acaben de posar d’acord 
en l’elecció de qui ha de ser el 
proper president del nostre país. 
Malgrat tot, acceptem aquesta 
intranquil·litat com el preu que 
hem de pagar pel fet de viure 
en un país democràtic, en el 
convenciment que tard o d’hora, 
en el nostre ordenament polític 
s’hi  trobarà  la solució a aquest 
problema, l’espera del qual  se’ns 
està fent una miqueta  massa 
llarga.

Des de l’Associació de Veïns de 
Ca n’Oriac, no obstant, seguim amb 
atenció les actuacions que des de 
l’Ajuntament s’estan realitzant a 
tot el municipi i especialment a 
les què es realitzen a la zona nord 
de la nostra ciutat. Val a dir que 
d’ençà que es va conformar el nou 
equip, hem assistir a diferents 
intervencions al nostre barri: 
reparació de voreres, enquitranat 
de carrers, senyalització molt 
visibles a les proximitats de 

EDITORIAL
les escoles, arranjament del 
que haurà de ser el local social 
de l’Associació de Veïns de Ca 
n’Oriac... Malgrat aquestes 
actuacions, que considerem 
positives, trobem a faltar-ne 
d’altres, com: el Parc de Nord que 
encara romana parat i no tenim 
dades fiables de quan començaran 
les obres de debò, i el projecte de 
rehabilitació de la Masia de Ca 
n’Oriac que s’està allargant en el 
temps i no hi ha senyals que hagin 
de començat aviat. També veiem 
amb preocupació la informació 
donada en roda de premsa per 
l’Ajuntament de Sabadell en 
què ens anuncia la pujada dels 
impostos i les taxes municipals 
per l’exercici de 2024. L’IBI se’ns 
apuja un 15 % i la taxa de recollida 
d’escombraries, quasi un 17%, i a 
més eliminen l’excepció que fins 
ara s’aplicava a les famílies més 
necessitades. 

En aquest número us donem 
la informació sobre les diferents 
activitats que al llarg de l’any 
ha realitzat i realitzarà la nostra 
Associació de Veïns, més aquella 
que ens arriba dels nostres 
col·laboradors i que confiem que 
llurs continguts siguin del seu 
interès.

L’EQUIP DE REDACCIÓ.
 

De nuevo, desde esta tribuna, 
tenemos el placer de saludar 
a nuestros lectores y darles las 
gracias, una vez más, por la fidelidad 
mostrada hacia nuestra revista.

La elaboración de este nuevo 
número coincide en el tiempo con 
un periodo en el que existe algo de 
preocupación, debido al hecho de 
que nuestros parlamentarios no 
acaban de ponerse de acuerdo para 
elegir al que ha de ser el próximo 
presidente de nuestro país. A pesar 
de ello, aceptaremos esta inquietud 
como el precio que hemos de pagar 
por el hecho de  vivir en un país 
democrático, en el convencimiento 
de que más pronto que tarde, 

nuestro ordenamiento político 
encontrará la solución a esta 
espera que se nos está haciendo ya 
demasiado larga.

Desde la Asociación de Vecinos de 
Ca n’Oriac, sin embargo, seguimos 
con atención las actuaciones que 
el Ayuntamiento realiza en todo 
el municipio, y especialmente a 
las realizadas en la zona norte de 
nuestra ciudad. Hemos de decir que 
en el anterior mandato y  desde que 
se constituyó el nuevo equipo,  hemos 
asistido a diferentes intervenciones 
en nuestro barrio: Reparación de 
algunas aceras, asfaltado de unas 
cuantas calles que lo estaban 
necesitando, señalización más 
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visible en las proximidades de nuestras escuelas, 
comienzo de adecuación del local que ha de ser 
la sede de nuestra Asociación de Vecinos y que 
estaba prometida su entrega para diciembre de 
2022, esperamos  que agilicen las obras y poder 
disponer de él antes de que acabe 2023…A pesar 
de todas estas actuaciones, que consideramos 
acertadas, echamos en falta algunas otras 
como: La continuación de las obras del “Parc del 
Nord” que aún está parado y no tenemos datos 
fiables de cuando se reiniciaran los trabajos; el 
proyecto de la rehabilitación de la  Masía de Ca 
n’Oriac, que se está alargando en el tiempo, sin 
que  se avisten señales que nos indiquen que 
se vaya a realizar pronto. También miramos 
con preocupación la noticia dada  en rueda 
de prensa por el ayuntamiento de Sabadell el 

día 3 de octubre en la que anuncia  la subida 
de los impuestos y las tasas municipales,  a los 
ciudadanos de Sabadell nos tocará pagar el  IBI,  
Impuesto sobre Bienes Inmuebles un 15%  más 
caro y la tasa de recogida de residuos casi un 
17%  más, eliminando la excepción que hay para 
las familias más necesitadas. Juzguen ustedes 
mismos.

En este número presentamos a nuestros 
lectores  información sobre las actividades de 
la Agrupación de Vecinos más los artículos que 
nuestros colaboradores nos han hecho llegar y  
confiamos que los contenidos sean de su interés 
y les aporten conocimientos y esparcimiento.

EL EQUIPO DE REDACCIÓN 

INFORME SOBRE EL ESTADO DE NUESTRAS
CALLES Y PLAZAS

Desde urbanismo, y aprovechando la 
ocasión que nos brinda un nuevo número 
de la revista de Ca n’Oriac, podemos 
informar al barrio de las novedades que en 
él se han realizado intentando ser lo más 
realistas posible.

En la fecha en que escribimos este 
artículo la realidad del barrio sería ésta: 

- En general, las aceras siguen en muy 
mal estado, deteriorándose día a día con 
gran rapidez. En algunas zonas marcadas 
y con conocimiento de los responsables 
de arreglarlo, no ha evitado que este mes 
de agosto una vecina haya tropezado en 
una zona que ya habíamos denunciado 
repetidamente y se rompiera el hombro. 
Eso ha dado lugar a una rapidez inusual 
y ya está arreglada, moraleja: pedimos 
voluntarios para que tropiecen en las 
zonas en mal estado y dependiendo de las 
heridas sufridas, así se darán de prisa con 
la reparación.

- Hemos recibido la aclaración por 
parte de nuestra alcaldesa del enésimo 
retraso de las obras del Parc del Nord, 
pero no os preocupéis parece que el dinero 
comprometido con Europa se ha podido 
justificar, eso sí, también sabemos que no 
disfrutaremos del parque como mínimo 

hasta dentro de un año y medio. Hay que 
ser muy iluso para creer que no vuelvan 
a convocarnos a una nueva reunión para 
justificar cualquier otro retraso.

- De la Masía, ni se sabe ni nadie cuenta 
nada; muchas promesas de visitas para 
ver el proyecto y que una vez realizado se 
puedan presentar los presupuestos de las 
obras que ya nos suena al proyecto del Parc 
del Nord, para veinte años o más

- De la plaza de la Fuensanta, venimos 
denunciando el mal uso que de ella se 
está haciendo, permitiendo la eliminación 
de los postes disuasorios para evitar usar 
la plaza como aparcamiento, cosa que da 
lugar al movimiento de las piezas colocadas 
como pavimento así como arrancar 
constantemente los otros postes.

- Y por fin, una relativa buena noticia: 
las obras del local comprometido con la 
Asociación de Vecinos ya han empezado y 
en algún momento podremos celebrar su 
entrega, aunque nos da miedo pensar en 
las contraprestaciones que nos pedirán 
para poder usarlo.

SEPTIEMBRE DEL 2023

LA VOCALÍA DE URBANISMO.
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UN ANÁLISIS PARTICULAR DE LA FIESTA MAYOR
Como ya ha 

pasado un tiempo 
desde la celebración 
de nuestra fiesta 
mayor y habiendo 
sido un miembro 
activo del montaje 
junto con el resto 
de componentes 
de la agrupación y 
algún otro voluntario 
vecino del barrio 

y la asociación de comerciantes, me he 
decidido a hacer un análisis de esta fiesta 
que íbamos a celebrar al completo después 
de la pandemia.

Todos sabemos que jamás lograremos 
contentar a todo el mundo, pero siempre 
lo intentamos con buena voluntad y trabajo 
desinteresado.

Un trabajo que empieza mucho tiempo 
antes preparando la variada programación 
y sus diferentes ubicaciones, continuando 
con los contratos que tenemos que firmar 
y los permisos que debemos pedir, siempre 
temiendo que luego algunos fallen a última 
hora o que el Ayuntamiento no nos deje 
ocupar el espacio solicitado.

Luego viene cuando tenemos que sumar 
los costes de todos los que participan, que 
salvo aquellos que son del barrio, y este 
año algunas que otras actuaciones que 
agradecemos en su justa medida pues han 
actuado gratuitamente, debemos pagar.

Los costes de la fiesta mayor están 
cubiertos por las cuotas de los socios, 
las subvenciones del Ayuntamiento y la 
aportación voluntaria de los comerciantes 
que están ubicados en el barrio y obtienen 
sus ingresos de nuestras compras.

Para poder obtener la aportación 
voluntaria de los comerciantes nos 
tenemos que multiplicar, pues salvo 
aquellos comercios que son veteranos y 
ya nos tienen preparada su aportación el 
resto, o son nuevos o son regentados por 
extranjeros que enseguida nos ponen la 
barrera del idioma, el no entiendo o pásate 
mañana, y así multitud de veces lo que 
muchas veces dejamos de pasar por que ya 
parece que raya el insulto.

Este año probamos una nueva idea a la 
hora de inscribir el nombre del comercio en 
el programa de fiesta según su aportación 
y tal vez por ser una novedad, por la 
inexperiencia de los compañeros a la hora 
de explicar, pues algunos eran nuevos en 
la agrupación y tuvimos algunos problemas 
a la hora de anotar su nombre y luego 
inscribirlos en el programa, también la 
imprenta tuvo su parte.

Lo que no me esperaba es la reacción 
de algunas personas que representan 
al comercio que prácticamente  nos 
amenazaban con denuncias por no haber 
escrito bien su logo, o no estar en la lista 
correspondiente o simplemente no estar 
promocionando alguna de las actividades, 
pero al final caí en la cuenta que algunos 
comerciantes no están integrados en 
el barrio, que ni simplemente están 
repartiendo una parte de los beneficios 
obtenidos en él o que como buenos 
comerciantes miran la rentabilidad y sí por 
10, 20 o 30 € se les han prometido algo se 
tiene que hacer por encima de todas las 
cosas.

También es de agradecer que aún 
conservemos comercios que han dado 
vida y sentido al barrio y entienden que las 
personas cometemos errores.

La fiesta mayor se hace un fin de semana 
al año e intentamos como ya he dicho, 
contentar a todo el mundo; la verdad es que 
nos falta personal, aceptamos propuestas y 
quisiéramos que cubriese toda la extensión 
del barrio, pero la infraestructura es la que 
es. En todo el barrio solo hay un punto donde 
podamos tomar la luz oficialmente, que es 
la plaza del Pino; un ejemplo la orquesta ha 
tenido un sobreprecio por la contratación 
de un generador para que actuasen en 
la Avda. de Matadepera, de esta forma 
estamos muy limitados por los espacios 
donde poder realizar las actividades.

Lo cierto es que quisiéramos hacer 
mucho más y para eso invitamos a cualquier 
vecino o entidad que quiera sumarse a este 
evento, se pase por la agrupación, aporte 
ideas y mano de obra.

ANDRÉS LORITE
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TODO LLEGA A UN FINAL
El próximo noviembre 

cumpliré los 80 años de edad 
y tras una seria reflexión 
he concluido poner fin a 
mi colaboración con este 
estimado boletín, después 
de una larga participación en 
sus distintas etapas y en los 
últimos 30 números de esta. 

Pero llegado este 
momento mis capacidades 
tanto físicas como mentales 
están en un proceso de 
decadencia y como decía 
una amiga que ya se fue, “todo el mundo es 
necesario, pero nadie imprescindible”.

Creo que este boletín de barrio que viene 
prestando servicio informativo y cultural 
a los socios de la Agrupación de Vecinos 
merece una continuidad, pero quizás 
necesite savia nueva.

 Cualquier entidad u organización que 
se alargue en el tiempo si no consigue un 
recambio generacional, será momento de 
estudiar si cumple el fin para el que fue 
creada.   Este boletín vio la luz a mediados de 
la década de los 60 del siglo pasado, era una 
época en que nuestro barrio se construía 
cada día con la llegada de inmigrantes 
de las regiones más pobres de España, 
que venían con importantes carencias de 
todo tipo, sin embargo, sacaron tiempo 
y voluntad para organizarse y reivindicar 
mejores condiciones de vida, de ahí nació 
la Agrupación de Vecinos y este boletín 
que tienes en tus manos. Hoy los hijos de 
aquellos han alcanzado un grado cultural y 
formativo muy superior a sus padres, que 
debería garantizar la continuidad de este 
boletín más ilustrativo si cabe.

Muchos de los que vinimos aquellos 
años 60 y 70 nos comprometimos en la 
lucha sindical y política, con las escuelas 
de nuestros hijos, con las comunidades de 
vecinos en las que vivíamos, lo hacíamos 
soñando con crear un mundo mejor que 
aquel del que veníamos, no hay duda 

que hemos alcanzado el 
nivel de bienestar que no 
gozaron nuestros padres 
y mucho menos nuestros 
abuelos, pero ningún tiempo 
por ser futuro será más 
prometedor que el pasado 
si no lo construimos y lo 
conservamos.

En este momento en que 
tomo esta decisión motivada 
por la edad, lo hago con 
cierto pesimismo, porque 
hay muchos nubarrones en 

el horizonte que condicionan el futuro. En 
este país hemos llegado a la democracia 
tarde y parece que cuesta consérvala; 
las permanentes tiranteces en el ámbito 
político y nacionalistas me hacen creer que 
algún día como tantas veces ha ocurrido 
en la historia de este país, todo se puede 
romper y se vayan al traste todos nuestros 
sueños, porque está claro que sin estabilidad 
política no hay futuro económico y por tanto 
bienestar.

En la esfera internacional no hay mejores 
expectativas, aparte de la insospechada 
guerra de Ucrania, hay varios puntos 
calientes que pueden explotar en el 
momento menos esperado y nunca se 
puede prever el alcance que pueda tener un 
conflicto, porque hay tal cruce de intereses 
entre los países, que a la vez cada día se 
arman más, y todo puede terminar en una 
incalculable destrucción masiva.

Hoy, cuando parece que se ha conseguido 
un alto grado de civilización se trabaja más, 
para una posible destrucción jamás vivida, 
en vez de lograr una pacificación global.  

Estimado lector, hasta siempre.

MANUEL CALZADO

Nota: Este artículo se escribió antes de 
que estallara el conflicto en Palestina.
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1.- FESTA MAJOR DE  CA N’ORIAC 2023

Vam celebrar la nostra Festa Major els 
dies 9, 10 i 11 de juny d’enguany i va ésser 
tot un èxit de participació de públic a tots 
els espectacles, durant els tres dies que va 
durar la festa.

Desenvolupament de la Festa:
• Dia 09 de juny: 
• Inici de la festa amb el conjunt 

Dtumbaga que fou creat al 2014, amb la 
cantant Cristina Ruiz” Xispita” que es va criar 
al nostre barri; les seves cançons, coples i 
rumbes de sempre amb un toc especial i 
una barreja de flamenc. Ha estat la segona 
vegada en pocs anys que la Xispita ha actuat 
a la nostra Festa Major.

• El pregó, a càrrec del company Antonio 
Fernàndez , coordinador de la revista de 
Ca n’Oriac i tota una vida com a voluntari 
a la nostra associació, en la qual va exercir 
diferents càrrecs. Fa temps, va ser regidor a 
l’Ajuntament de Sabadell.

• Havaneres amb el grup Ultramar: Hi va 
haver rom cremat gratuït per tothom que ho 
volgués, preparat pels membres de la nostra 
associació. La Plaça del Pi es va omplir per 
escoltat l’ampli repertori d’havaneres. “La 
música és una expressió dels sentiments 
del cor; qui no sent la música no té cor”, va 
dir la Núria Berenguer, portaveu del grup.

• Dies 10 i 11 de juny:
• Jornada de portes obertes al camp de 

futbol del Sabadell Nord, a on es van repartir 
diferents trofeus als equips tant masculins 
com femenins que hi van participar. En total 
se’n van repartir un total de 500 medalles 

ACTIVITATS PROMOGUDES PER LA VOCALIA DE 
CULTURA DE L’ASSOCIACIÓ DE VEÏNS DE CA N’ORIAC

i 16 copes entre totes les categories del 
futbol base.

 • El dissabte dia 10 hi va haver música 
pels carrers del barri a càrrec del grup “Cau 
de Folk”.

• El diumenge dia 11, un grup de sis 
persones, amb acordions diatònics (per què 
cada tecla pot emetre dos sons diferents), i 
cançons originals, van actuar a la residencia 
de gent gran de Sabadell, també pels carrers 
del barri.

• La colla de gegants i grallers de Gràcia 
fou creada 1983, van amenitzar pels carrers 
del nostre barri amb la seva música i el ball 
dels seus gegants. Aquest any l’entitat està 
d’aniversari i al’octubre celebra la cloenda 
amb trobada comarcal del Vallès.

• Els cantants de cobla, Conxita Carmona 
i en Fèlix de Manxego, entre altres artistes, 
ens van entretenir amb les seves cançons 
populars. La seva actuació va ser del tot 
desinteressada.

• Puntes de Coixí: Exhibició dels treballs 
realitzats pels alumnes del curs durant 
aquets any i dirigits per la professora Fina. 
Els treballs eren molt bonics. Va ser tot un 
èxit.

• Exposició de macramé i treballs manuals 
fets durant tot el curs que va impartit na 
Rosa López, que per ser el primer any, va 
ser molt celebrat.

• També ens van recrear amb bona 
música al Centre Cívic de Ca n’Oriac:

- La Coral del Sud
- “Hierba buena” amb les seves sevillanes
- Agustí, amb les seves cançons populars
- El duo “Buena Honda”, Carla i els seus 

Boleros
- Imma Martínez i el seu grup de 

solistes. La Imma dona classes a un grup 
de 30 persones i canten sobre tot cançons 
populars i de la seva pròpia collita. Les 
classes les fan els dimarts i val a dir que 
amb molt d’èxit.

- A la Plaça del Pi:
- Actuació d’Harmony i les seves alumnes 

que com sempre ens van emocionar. El 
professor Luis Gonzalez té una escola de 
dansa per alumnes des dels 3 anys, ja que 
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no hi ha límit d’edat 
per la pràctica de l’art 
i del ball. Per la gent 
que creu que ballar 
es somiar amb els 
peus i pensar amb 
el cap. No perceben 
cap honorari per la 
seva actuació.

- Estudi de Dansa 
Mar Luque, porta 
més de 25 anys al 
nostre barri i ofereix classes de: HiPHOP, 
Funky, flamenc, dancemusic, sensualdance, 
sevillanes: van fer una actuació espectacular  
amb els seus salts. No van percebre cap 
honorari per la seva actuació.

• A la Plaça Farell, revetlla popular amb 
l’orquestra Litoral la qual segueix apostant 
per un clar objectiu: Que tothom s’ho passi 
d’allò més bé.

Diumenge 11 de juny:
• Jocs de taula per a joves des dels 6 anys, 

a càrrec de l’empresa Jugàlia. També hi van 
fer una exposició a la Plaça Farell. L’objectiu 
del qual és fomentar els jocs de taula a 
Catalunya com a eina de socialització, 
integració i aprenentatge. Tenen la seu al 
Carrer Montserrat, 2 de Sabadell.

• Simultània d’escacs: Tot un èxit de 
participació amb més de 80 persones que hi 
van participar i unes quantes més que no hi 
van poder per manca d’espai. Cal destacar 
la participació infantil que va ser molt 
nombrosa. Es van lliurar quatre premis als 
quatre jugadors més destacats i medalles 
per a tots els participants.

• Diada castellera dels Seballuts, 
castellers de Sabadell. Fou fundada al 1944. 
El color de les seves camisetes es verd amb 
la ceba com escut de la nostra ciutat. Fan 
castells de 8 i 9 pisos.

La seva actuació a la Plaça Farell va ser: 
2pd4, 3d7, 4d6, 4d6a, 5d6, 2gd4. Va ser tot 
un èxit.

• També va actuar el grup Poker amb 
bona música rock.

• La Banda Municipal de Música de 
Sabadell, creada a l’any 1856. L’actual 
director, el Senyor Bernat Castillejo dirigeix 
un grup de quaranta músics, el repertori 
dels quals és molt variat: clàssica, música 

de pel·lícules, jazz, música actual i variada.  
Acostumen a delectar-nos amb la seva 

música per la Festa de la Salut, Festa Major 
de Sabadell i quan el seu calendari ho 
permet, hi actuen a les Festes Majors dels 
nostres barris. 

• El Centre Asana porten 19 anys a 
Sabadell fent dansa Bollywood, que és una 
barreja de danses tradicionals de la Índia 
amb balls moderns típics de les pel·lícules 
del cinema indi. El vestuari és molt original, 
actuació desinteressada.

• Les Bruixes del Nord la van crear un grup 
de dones al 1957. Comencen a l’església de 
Ca n’Oriac. El correfoc, és la lluita contra el 
racisme i fagisme. “Cremarem els carrers 
per alliberar-nos del masclisme”. 

• Fa 10 anys varen crear el GRIPAU, la 
repercussió a càrrec “Rauxa de Bruixes”.El 
final de festa va ser a la Plaça Farell amb un 
espectacle de focs i llums d’artifici,  que van 
il·luminar el cel del nostre barri, amb  gran 
expectació del moltíssim públic que hi va 
assistir. Excel·lent espectacle.

2.- ALTRES ACTIVITATS DE CULTURA 
FORA DE LA PROGRAMACIÓ DE     

      LA FESTA MAJOR:
• La vocalia de cultura de l’Associació 

projecta al Centre Cívic de Ca n’Oriac una 
pel·lícula  de caire cultural i polític. Els passi 
es fa l’últim divendres de cada mes.

• La doctora Montserrat Romaguera ha 
impartit una conferència sobre els beneficis 
para la salut que té l’exercici físic. Ha escrit 
un llibre sobre el tema que va tractar a la 
conferència.

• Taller de teatre: L’Associació vam 
presentar dues obres: 

- Un pis a la ciutat, amb la Carmen 
Morales, Antonia Huertas, Sonia Galeote i 
Susi Rodríguez.

- En la consulta de la Doctora, 
representada per l’Antonia Huertas, Zabdi 
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Mongoo, Sònia Galeote, Susi Rodríguez.
- Monòleg: El nuvi perfecte per Zabdi 

Mongoo.

La directora, na Carme Morales, amb molt 
reconeixement per part del  públic, ja està 
preparant una altre obra per representar-la 
pel Febrer cultural.

- El dia 7 d’octubre es farà una 
conferència, la temàtica de la qual serà “La 
Ronda Nord”, a càrrec d’en Manel Larrosa. 
Es farà al Centre Cívic de Ca n’Oriac, a les 10 
hores, auditori. 

- La Coral dels Sur a Catalunya,  dia 

28.10.23,  a les 17 hores  festival de cant, 
centre Cívic de Ca n’Oriac, Auditori, amb 
moltes sorpreses.

- Dia 20 octubre conferencia pensions i 
hipoteca inversa a les 18 hores, centre Cívic 
de Ca n’Oriac, taller 4, C/ Arousa, 2.

- El Doctor Sebastián Gallardo farà una 
conferència amb el tema “Envejecimiento 
saludable”. Es farà al mateix Centre Cívic 
de Ca n’Oriac, data 22 novembre a les 18 
hores, Taller 4.

- Altres activitats pel públic son gratuïtes.

VOCALIA DE CULTURA DE L’ASSOCIACIÓ DE 
VEÏNS DE CA N’ORIAC

 ¿QUE PASA CON  LAS OBRAS DEL COLESTEROL?
En el mes de mayo, decíamos que las 

obras de la ruta del colesterol marchaban 
a buen ritmo, pues bien, fue un espejismo,   
llegó el mes de julio y una vez construida 
la rotonda en el cruce de las carreteras 
que van de Terrassa a Castellar y de 

Sabadell a Matadepera, que ha  mejorado  
considerablemente   la circulación de 
vehículos es esa zona, dejaron de trabajar 
y estamos a mitad de octubre y siguen 
paradas.

No entendemos que una empresa que 
tiene un contrato que la obliga a terminar 
la obra en el mes de julio, deje  el trabajo 
contratado  a medio acabar sin que haya 
consecuencias.

Que sepamos, la diputación de Barcelona 
es la responsable de que se ejecute 
correctamente y en los plazos acordados 

en el contrato y suponemos que cuando 
no se cumple debe de haber establecida 
alguna penalización por incumplimiento de 
contrato. Pues si es así, nuestra pregunta es:   
¿El responsable político y los técnicos que 
deben controlar el buen funcionamiento de 
la obra, se han enterado que  hasta la fecha, 
lleva cuatro meses parada?

FDEZ.
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SALUT ÉS LLUITAR ! COM SABEN I DEMOSTREN ELS 
MOVIMENTS VEÏNALS

Sabem que venen temps 
difícils . Que «pinten bastos», 
vaja 

No entro a parlar sobre 
el moment polític. Massa 
qualificatius i no especialment 
clars ni engrescadors; però 
aquest no és el nostre tema, ni 
el lloc, ni la meva intenció 

Vivim en Sindèmia. O sigui 
en epidèmies o pandèmies 
simultànies, o consecutives. 
Algunes ?

- Crisis ecològica. Només eixelebrats 
ultra dretans poden seguir negant el 
Canvi Climàtic. L’escalfament del planeta 
ha provocat aquest estiu l’ «emergència 
climàtica per calor extrem» .Tot i que ens 
parlaven d’«onades de calor» cada setmana 
i que l’excepció certa eren els dies amb 
temperatures suportables o pròpies d’allò 
habitual. No es parlava, és clar, de les morts 
que poc i mal  quantificades haurà provocat 
aquest fenomen. En vides humanes i en 
vida del planeta

- Crisi social, econòmica (i per tant 
política). Les xifres d’increment dels preus 
(IPC), d’aliments bàsics, la enèsima pujada 
de tipus del BCE i del euríbor hipotecaris, 
suposen un augment de la pobresa real amb 
especial crueltat, sempre, per als sectors 
més empobrits, fragilitzats, explotats. 

- Crisi sanitària. Dies difícils per la 
supervivència. Discontinuïtat de les des/
atencions sanitàries, cauen damunt 
el tancament de serveis, l’aturada 
d’assistència a zones, i centres i amb 
més i noves derivacions i retallades. 
Manca de professionals, i sobretot de 
visites «presencials». La calor extrema i 
sense refugi per moltes persones, sumen 
patiment i mortalitat en aquesta època de 
«Gerontofòbia»,  tant a les residències per 
gent gran, com a la soledat de les seves 
llars. Una mala salut pública fruit dels 

determinants socials que la 
condicionen:Treball (salari/
precarietat/atur), habitatge, 
pensions, medi ambient, 
educació, cultura... pau. 

Diu el CIS, que el 71% dels 
pacients prefereixen la sanitat 
pública però les dificultats 
d’accés  (llistes de desesperar) 
fan que resoldre a la privada 
mitjançant assegurances 
mèdiques que fan l’agost – Mai 
millor dit i més cada mes. 

Mitjanes de 55,4% de malalts esperant 
una setmana i/o més per cita al seu metge 
(CAP), i la meitat sobrepassa els 11 dies, que 
se seran 41 si es tracta d’un especialista. 
En relacion als metges, Catalunya llueix la 
vergonya de ser una CC.AA en davallada i 
amb més fugides de professionals des de fa 
5 anys, 

Front la foscor, cal la Resposta i 
Revolta que us vull portar aquí: la Lluita i 
la Participació social. 

 M’estic referint a les organitzacions 
civils, ciutadanes, entitats socials que, amb 
independència d’altres organitzacions 
de caràcter polític administratiu, 
sindical, o corporatiu, sempre han estat, 
estan, i estarem democràticament 
alçats dempeus pels Serveis Públics, 
exercint com a titulars els nostres Drets. 
Tots ells, inclosos també els socials.                                                                                                                
Menció expressa per les Marees d’una 
societat civil i empoderada: Marea 
Pensionista, Marea Blanca, Violeta, 
Verda, Aliança de Marees, ONG s. I vull 
destacar la majoria d’entitats veïnals, 
a les imprescindibles Associacions de 
veines i veïns, substància i embrió de 
tantes reivindicacions, de conquestes tan 
importants com silenciades, de tantes 
batalles que formen part de la història 
mateixa del barri i dels col·lectius on vivim i 
on intentem sobreviure nosaltres i el nostre 
entorn familiar i quotidià: Les AA.VV. de 
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SOBRE LA AMNISTÍA

Veïns son instruments claus. A Can Oriac 
ho sabeu bé i en sou exemple !

Quan escolto parlar de «participació»,  
= formar part, a alguns «experts» 
professionals em venen a la memòria 
(carregada a força de tanta tossudesa 
vital) les  batalles veïnals, les condicions 
guanyades a cop de mobilització, de la 
més autèntica, autònoma, valent, generosa 
i solidaria PARTICIPACIÓ. Al marge de 
discursos teòrics i tesis acadèmiques, a 
força de suors, de riscos, compromisos, 
determinació, orgull de classe. Experiències 

a l’abast de qui vulgui aprendre’n. 

Metge i activista a la fi, no puc tancar sense 
una «prescripció», però aquí la recepta no 
és un medicament o un comprimit, és de 
VIDA  i manera de viure, defensant allò que 
ens fa avançar com a civilització: els Serveis 
PÚBLICS, la justícia social i la solidaritat 

I és que com més va més clar tinc que  
LLUITAR ÉS SALUT !!

TONI BARBARÀ MOLINA 
25 DE SETEMBRE 2023                                                                                                                     

METGE I ACTIVISTA SOCIAL

Primero. Vaya por delante una obviedad 
sobre la que debe insistirse para evitar 
diálogos de besugos: las leyes que imperan 
en todas las sociedades y que rigen nuestras 
vidas y las relaciones en todos los ámbitos, 
no son inmutables. Al ser construcciones 
humanas marcadas por los contextos 
espaciales y temporales y correlaciones de 
fuerzas sociales, son susceptibles de ser 
modificadas cuando la coyuntura lo requiere. 
Enrocarse en argumentos esencialistas para 
evitarlo, es fomentar la pérdida de utilidad 
para las que fueron promulgadas, es decir, 
mantener el orden establecido (el que sea) 
y acabar convirtiéndolas en motivo de 
conflicto social. Cosa distinta es valorar (en 
un estado democrático) cuándo se dan las 
condiciones para realizar el cambio y quién 
lo decide. Y aquí entramos en el terreno de 
los consensos, voluntades y oportunidades 
políticas.

Segundo. Las ilegalidades (actuaciones 
contrarias a la legalidad democrática) 
producidas en los tiempos rampantes del 
procesismo fueron diversas y de distinto 
calado (el sainete del 6-7 de septiembre 
del 2017, la DUI del 27-O,………), algo 
advertido por los letrados del Parlament y 
sancionados judicialmente, como habría 
sucedido en cualquier país democrático en 

tales circunstancias (no así en lo referente a 
la represión del 1-O, o la desproporción de 
las condenas por el delito de “sedición”, hoy 
suprimido del Código Penal, que es harina 
de otro costal). Reseñar que, desde la crítica 
política, dirigentes independentistas de 
todas las tendencias lo han calificado de 
farol, alimentado/difundido por los medios 
públicos y concertados para construir la 
ficción.

Tercero. La posibilidad del poder 
legislativo para proponer una ley de 
amnistía no choca con ningún artículo de la 
Constitución que lo prohíba expresamente 
(ya se aplicó la llamada amnistía fiscal de 
Montoro). Al respecto, unas notas: a) que 
la amnistía (a diferencia del indulto en 
el que subyace que la persona indultada 
cometió la infracción legal por la que fue 
condenada) se basa en que no ha existido 
infracción legal en los hechos que llevaron a 
la condena; b) que el delito de sedición en el 
que se basó la condena, ha sido eliminado 
del Código Penal; c) que la aplicación 
de la retroactividad de la ley penal más 
favorable, es una vía para exculpar a los/
as condenados/as por ese motivo y d), que 
para que la decisión no sea tachada de país 
bananero, no puede ser una ley de amnistía 
a la carta o que recoja la barbaridad de 
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exculpar a una condenada por falsedad 
documental y prevaricación.

Cuarto. La existencia de un omnipresente 
lobby judicial utilizando procesos como 
arma jurídica (lafware) contra personas/
partidos progresistas/izquierdas o del 
mundo independentistas ha finiquitado 
la imparcialidad de los encargados de 
impartir justicia por la beligerancia de 
un poder que debiera ser radicalmente 
ecuánime. Tenemos un gravísimo 
problema enquistado en los tuétanos de 
la justicia de la democracia española y se 
constata la impotencia para dar un giro a 
esta situación, entre otras cosas, porque 
quienes deben aportar sentido común y 
justicia a tales desmanes judiciales, son 
de la misma cuerda al tratarse de una 
institución secuestrada por la derecha 
más rancia. Sirva de ejemplo la última y 
extemporánea decisión sobre el recurso 
de amparo interpuesto por Puigdemont 
rechazado por la Sala de Vacaciones del TC, 
en otra maniobra de servilismo partidista, 
con el objetivo de torpedear la investidura 
de Sánchez.

Unas primeras y resumidas conclusiones. 
1) si bien las leyes no son inmutables, 
tampoco son efímeras. Por seguridad 
jurídica requieren cierta vigencia en el 
tiempo y que toda ilegalidad tenga sus 
consecuencias; 2) desaparecido el obsoleto 
delito de sedición (inexistente en los países 
de nuestro entorno) y en aplicación del 
carácter retroactivo de la ley más favorable, 
no tiene sentido mantener una condena 

por un delito que ya no existe en el Código 
Penal; 3) de darse la exculpación, habrá 
que hacer frente a la feroz campaña de 
intoxicación de la derecha política y judicial 
y sus colegas de más media; 4) la amnistía 
no debiera estar condicionada a los votos 
de la investidura y sería razonable que los 
amnistiados declarasen que no lo “volverán 
hacer” aunque soy escéptico a que se 
mantengan fieles durante la legislatura, dada 
la idiosincrasia de Puigdemont y adláteres 
para quienes, lo que suceda en España (ni 
en ningún país), parece importarles poco o 
nada dado que, en su micro-cosmos prima 
la pugna con ERC por la hegemonía del 
independentismo, mientras que estos no 
acaban de superar su histórico complejo 
pujolista; ) 5) con todas las enormes trabas 
habidas y por haber, para alcanzar un 
mayor nivel de democracia y de convivencia, 
habrá que seguir avanzando en la hoja de 
ruta hacia la república federal y social que 
demanda el estado plurinacional en el que, 
por las contingentes circunstancias de la 
vida y de la historia, nos hallamos quienes 
nos ha tocado vivir en este lugar del planeta 
llamado España.

MANUEL NAVAS.
VECINO (HACE MÁS DE 70 AÑOS)

DE CA N’ORIAC.
SOCIÓLEG 



12

Boletín Informativo: A.V.V. Ca n’Oriac

Envíanos tu opinión a boletinavv@canoriac.es

EL MOVIMIENTO VECINAL
(ASOCIACIONES VECINALES) AYER Y HOY

No hace falta insistir en la particularidad 
del movimiento vecinal respecto a otros 
países de nuestro entorno como respuesta 
vecinal durante la dictadura franquista a la 
situación de precariedad de los barrios en los 
que nos ubicaron/malvivimos la migración 
de los años 50-70, que masivamente 
llegamos a territorios industrializados de 
España falto de trabajadores/as (Catalunya, 

Pais Vasco, Madrid,…) y presionados, de una 
parte, por la búsqueda de un futuro mejor 
(como es habitual en las olas migratorias 
de la historia humana), de otra, buscando 
el anonimato en ciudades ante la represión 
franquista más asfixiante en los pueblos 
donde las familias eran estigmatizadas por 
haber defendido la democracia republicana 
y como no, por la necesidad de mano 
de obra para el proceso de acumulación 
capitalista que sintetiza la frase del ex 
alcalde franquista Marcet de Sabadell “que 
vinguin, que vinguin, que els telers han de 
funcionar”.

Circunstancias que contrastan con el 
supremacismo de quienes creyéndose 
miembros del “pueblo elegido” tildan a los/
as no nacidos/as en la tierra prometida 
de ñordos, colonos y otras imbecilidades 
xenófobas, fascistoides y provincianas, 
obviando que todos/as somos especie 
humana y que toda la población residente 
en un determinado territorio (el que sea), 
e independientemente de su lugar de 
procedencia, contribuye como parte de un 

todo en su desarrollo económico, social 
y cultural, sin olvidar que esos charnegos 
fuimos, en buena parte, imprescindibles 
para reconstruir el movimiento obrero y 
vecinal y la punta de lanza/carne de cañón 
en la lucha antifranquista y conquista de 
l’Estatut de Catalunya, que, como suele 
suceder, acabó capitalizándolo la burguesía, 
aquí, la catalana. Algú ho havia de dir!

Tiempos en los que la actividad del 
movimiento  vecinal se centró en lograr 
barrios dignos que se consiguieron 
paulatinamente a partir de las políticas 
públicas y sociales impulsadas por los 
equipos de gobierno del alcalde Toni 
Farrés, como punto de inflexión en la 
construcción del Sabadell que, con sus 
virtudes y defectos, tenemos, siendo de 
justicia reconocer que algo ha tenido 
que ver la lucha vecinal. Después de más 
de 50 años, el contexto ha cambiado 
radicalmente. De la dictadura perfecta a 
la democracia imperfecta. De carecer de 
prácticamente de todo (electricidad, agua, 
asfaltado, equipamientos -escuelas, centros 
sanitarios, bibliotecas, centros cívicos, 
polideportivos,…..-) a tener cubiertas buena 
parte de las necesidades básicas, sin que 
ello signifique que nos hallemos en el fin de 
la historia. 

Las reivindicaciones son distintas, pero 
persisten: el poner freno al feroz ataque 
del neoliberalismo para expoliar al Estado 
de Bienestar y privatizar lo público; el rol 
del movimiento vecinal es distinto, pero 
sigue siendo necesario; la proliferación 
de entidades sociales temáticas no tiene 
paragón con el pasado; el papel de las 
administraciones adquiere distintos y 
diversos contenidos para dar respuestas a 
las nuevas exigencias sociales. Nuevos roles 
y nuevos agentes que obligan a buscar 
puntos de encuentro y complementariedad 
de actuaciones, en lo que sea posible, con 
el objetivo de evitar duplicidades y utilizar 
recursos humanos, económicos y sociales 
de manera eficiente. Ese es el reto.
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Una situación en la que, las asociaciones 
vecinales siguen trabajando por unos 
barrios dignos en los que habitar, vivir y 
convivir, ofreciendo servicios como las 
vocalías de decesos y otros para fomentar la 
autogestión y la solidaridad vecinal y estando 
alerta/denunciando las degradaciones de 
los espacios públicos, reclamando lo que 
consideran necesario, mientras que a nivel 
de ciudad, el movimiento vecinal, tiene en su 
estrategia en poner freno a los recortes que 
desde administraciones supramunicipales 
competentes llevan a cabo contra la 
sanidad, enseñanza, servicios sociales,…
reivindicando equipamientos como 
residencias, centros de día, la defensa del 
medio ambiente y el rodal, la construcción 
de vivienda social, avanzar en las políticas 
sociales, fomentar la cohesión social y 
la equidad social-económica-cultural, 
la igualdad de género, etc. Todo bajo la 
premisa de la protesta y la propuesta.

En la compleja realidad municipal, al 
ayuntamiento debe ser consecuente con 
el criterio de pensar globalmente y actuar 
localmente con una gobernanza que atienda 
a las personas, la ciudad-barrios y las 
entidades sociales y que pasa por disponer 
de líneas estratégicas lo más consensuadas 

posible que visualice el proyecto de la 
ciudad hacia el cual nos dirigimos. Respecto 
a su relación con las entidades sociales 
más allá de parabienes, urge un marco 
en el que deliberar el estado actual de la 
situación y consensuar los cambios que 
deben producirse en orden a gestionar 
el binomio independencia institucional y 
complementariedad social y reformular 
todo lo concerniente a subvenciones y 
recursos. En definitiva, establecer procesos 
participativos efectivos. 

Y en cuanto a las asociaciones vecinales, 
una primera reflexión es la necesidad de 
consensuar asociaciones-ayuntamiento el 
programa de actividades socio-culturales 
de cada barrio, delimitando los roles y 
recursos humanos y materiales que cada 
parte pone a disposición del programa 
acordado, lo que implica un giro radical en 
su papel dejando de ser un mero gestor 
burocrático y proveedor de subvenciones y 
pasar a implicarse activamente asumiendo 
actividades que hoy realizan las asociaciones 
porque la administración no lo hace, cuando 
es razonable que debiera hacerlo. Es hora 
de adecuarse a los nuevos contextos.      

      FAV SABADELL

ESCOLA CALVET D’ESTRELLA
A INFANTIL 5 ANYS ESCOLLIM EL NOM DE LA CLASSE

Els nens i nenes d’Infantil 5 anys de 
l’escola fa poc que hem tornat a l’aula i ens 
hem retrobat amb els companys/es, amics i 
amigues i les mestres. Els primers dies hem 
conegut la nova classe, i ràpidament ens 

hem habituat a l’espai, les noves joguines 
i tasques que realitzarem al llarg del curs. 
Tenim nou horari, i noves rutines, ja que 
som els més grans del cicle d’infantil. 

Al pati, la mestra ens crida tot dient “P5, 
cap a la classe!”, i és en aquest moment quan 
ens adonem que caldrà buscar un nom nou 
per aquest curs. A la nostra escola, cada curs 
busquem un nom d’animal, ja que sempre a 
finals del primer trimestre fem una sortida 
de cicle on anem a veure l’animal escollit. 
La mestra ens explica que al novembre 
anirem d’excursió al Zoo de Barcelona, i per 
tant haurem de buscar un nom d’animal 
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salvatge, per 
tal que quan 
anem al zoo el 
puguem veure 
i observar.

Així que 
r à p i d a m e n t 
ens hem posat 
a fer feina! 
Ens fa il·lusió 
escollir el nom 
entre tots/es! 
Primerament, 
hem visionat 
un petit vídeo 
d ’ a n i m a l s 

salvatges, i després hem fet una llista 
d’animals que ens han agradat, tot 
verbalitzant-ne els motius: “A mi m’agrada 
l’hipopòtam perquè té la boca molt gran”, “A 
mi m’agrada la girafa perquè té el coll molt 
llarg” ... Ens ha quedat una llista prou llarga, 
amb 6 animals ben diferents entre ells: 
Hipopòtams, Girafes, Cocodrils, Lleopards, 
Lleons i Tigres. A partir d’aquí, tots teníem 
feina a pensar i rumiar quin d’aquests noms 
ens atreia més. Ha arribat el moment de la 
votació, de manera que cada nen/a ha anat 
enganxant el seu nom sobre la fotografia 
de l’animal que més li agradava... Però ens 
ha passat una cosa ben divertida, i és que 
hi ha hagut un empat entre dos animals 
ben ferotges: els lleons i els lleopards. No 
hem tingut més remei que fer una segona 
votació, i per només un vot de diferència, ha 
guanyat... LLEONS I LLEONES! Hem saltat, 
hem cridat, hem rugit... i també algú ha 
tingut una mica de decepció, tot i que li ha 
passat de seguida amb l’entusiasme de la 
resta. Estàvem molt contents/es i hem anat 
a comunicar la notícia a les altres classes 
d’Infantil i Cicle Inicial: ens hem preparat 
què havíem de dir, com comunicaríem el 
nom de la classe... i hem decidit que faríem 
un gran rugit final!

Ara estem immersos en aprendre moltes 
coses del nostre animal preferit per aquest 
curs, el que ens dona nom i ens identifica. 
Hem conversat sobre què en sabem, dels 
lleons i les lleones, i també ens hem fet 
preguntes sobre què volem investigar. 

Ens hem adonat que els llibres ens 
poden aportar molta informació, així que 

hem anat a la biblioteca de l’escola a buscar 
llibres sobre lleons i lleones, animals i felins, 
i els hem portat a la nostra classe.

També hem muntat un petit racó, i hi 
hem escrit amb lletres ben boniques el 
nostre nom: LLEONS I LLEONES. Ja sabem 
moltes lletres i molts sons i ens fa il·lusió 
poder escriure-ho sols.

Hem dibuixat lleons i lleones, i hem escrit 
una carta per comunicar a les famílies que 
hem de portar coses a l’aula que ens ajudin 
en la nostra investigació: llibres i contes, 
dibuixos, fotografies, peluixos, etc.

Ben segur que ens esperen dies molt 
interessants on, entre tots/es, aprendrem 
moltíssimes coses d’aquests bonics i 
ferotges animals. Acabarem el trimestre 
sent grans experts/es! Així que... l’aventura 
acaba de començar: ens esperen moltes 
activitats, reptes i jocs per compartir, gaudir 
i aprendre.  Segur que tots/es hi posarem 
moltes ganes i il·lusió. 

Si algun dia sentiu algun rugit pel barri... 
no us espanteu! Serem nosaltres, els lleons i 
lleones d’Infantil 5 anys del Calvet d’Estrella, 
que de tant en tant se’ns escapa un rugit de 
felicitat. I és que, tal com diu la cançó: “El 
lleó, no em fa por, pam i pipa, pam i pipa...”.

MAR SALVANS,
TUTORA D’INFANTIL 5 ANYS “LA CLASSE DELS 

LLEONS I LES LLEONES”,
ESCOLA CALVET D’ESTRELLA.



15

Boletín Informativo: A.V.V. Ca n’Oriac

Envíanos tu opinión a boletinavv@canoriac.es

EL MONSTRE DE
LA ROUREDA – LA PLANA DEL PINTOR – CAN DEU

Si la “B40-4t Cinturó-Rda. Vallès” ha de 
passar soterrada per l’avinguda de les 
Palmeres, entre Can Deu i la Plana del Pintor, 
venint des de la Roureda, la solució no és 
gens simple. Afirmar que els problemes no 
existiran perquè el vial anirà amagat sota 
terra no resolt el problema, només l’amaga.

Si partim del document ministerial del 
2009, l’últim conegut, la previsió seria d’un 
pas de 8 carrils en aquest tram soterrat, 
però 12 en el nus des de la Ronda Oest i fins 
l’alçada de la benzinera que hi ha sortint de 
ciutat, direcció Matadepera, a mà esquerra.

8 carrils serien 4 de calçada central (2 
per sentit), més 2 per banda als laterals 
que servirien per als tres nusos d’accés a la 
ciutat (Ronda Oest i Ca n’Oriac) i a Castellar 
del Vallès, aquest situat a l’altra banda del 
Ripoll. Els 12 de més a l’oest provenen de 
completar tots els enllaços quan la via 
es bifurcaria direcció Terrassa i direcció 
l’autopista C58 per la Ronda Oest (ara n’hi 
ha nomes 2 carrils fins la benzinera).

Un tronc de 8 carrils és el que hi ha a 
l’AP7 a l’alçada de Barberà, només que allí 
van tots junts, sense laterals. Res menor en 
termes de país, només que anant per dins 
de ciutat. A escala catalana segurament 
no existeix enlloc més un cas així (potser 
només al nus de la Trinitat a Barcelona). 
Perquè?

Doncs, perquè per aquesta via passarien 
els camions i vehicles procedents de 
Saragossa direcció França i es combinarien 
amb els de Castellar direcció l’autopista, 
la qual cosa suposa encreuaments, el que 
s’anomena “trenats”: vehicles dels carrils 
laterals cap els centrals i viceversa. Aquests 
trenats representen una gran limitació de 

capacitat i una gran complexitat i bona part 
d’aquest moviments es farien sota terra dins 
el túnel. Dels dos carrils de cada tram, un 
queda sotmès als moviments d’intercanvi, 
per la qual cosa la capacitat es veu reduïda a 
un sol carril net sense maniobres. Per a això 
ja hi ha qui demana tres carrils al centre: 
dos de circulació neta i un de maniobra (10 
de total).

Se’ns podrà dir que aquest projecte del 
2009 és vell i que ara tot es farà més senzill. 
Que potser no seran 8 carrils sinó 6 (3+3), 
sense laterals. Però, si hem de fer content 
el Sr. Salvador Illa, aquesta via ha de poder 
seguir direcció Granollers i suportar el 
vehicles procedents del centre peninsular 
i, en aquest tram, combinar-los amb els 
de Castellar. Llavors el problema continua 
essent greu i la solució esdevé una màquina 
d’enginyeria massa complexa i cara. I tot 
això no li farien a Barcelona, on per les 
rondes els camions  n’han estat exclosos.

Perquè que es va traçar aquesta via per 
l’avinguda de les Palmeres? -doncs perquè 
en època Bustos es va preferir no passar 
pel bosc de Can Deu (quan es podria haver 
passat per més amunt, diguem-ho tot). 
Fins i tot puc entendre, sense cap recança, 
que es va fer a fi de bé, que la idea era de 
bona voluntat però, si aquesta ho era, no 
ho fou la solució i aquí ens hem quedat. 
Els mateixos enginyers del ministeri no la 
volien (ni la volen), perquè la seva funció de 
llarg recorregut es contradiu en passar per 
dins d’una ciutat i amb fer-hi tres nusos a 
una distància de quilòmetre i mig. 

La solució de tot plegat seria lògic que 
anés per separar les dues funcions que 
fins ara s’han sumat: el llarg recorregut i la 
fer de connexió entre Terrassa, Sabadell i 
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INCIVISMO, PURO Y DURO

Castellar. El pitjor dels mons imaginables no 
és un 4t Cinturó, és un 4t Cinturó anomenat 
“Ronda Vallès” que fa les dues funcions, local 
i general en la mateixa via. Perquè a la suma 
de trànsits s’hi afegeix una via amb molts 
nusos i molt afavoridora de la urbanització. 
Seria millor que el llarg recorregut fos 
segregat i de pocs nusos, que no afavorís la 
urbanització i passés el més net possible pel 
medi natural i que, en complement, la xarxa 
local fos millorada amb variants i rondes. 
Per entendre’ns, un 4t Cinturó tipus túnels 
de Vallvidrera, no del disseny de l’autovia de 
Lleida.

Amb aquest planejament ens estalviaríem 
de quedar presoners de monstres com 
aquest, solucions tant bèsties que, per elles 
mateixes, expliquen el bloqueig de totes les 
solucions i que la Gran Via, durant anys i més 
anys, faci una funció que no li correspon.

Hi ha somnis que creen monstres i ens 
despertar segueixes atordit. I ara, totes les 
disputes polítiques del cas tenen de rere 
fons la complexitat d’aquest monstre.

MANEL LARROSA

Esta foto nos la ha facilitado una 
ciudadana ejemplar  que como a cualquier 
persona normal que aprecie la naturaleza, 
le causó un enfado considerable 
contemplar como algunos  indeseables 
y sin escrúpulos convierten los lugares 
acogedores y saludables en verdaderos 
focos de infecciones y suciedad.

Este lugar se encuentra a 80 metros de 
los contenedores habilitados para la basura 
en el área de recreo de Sant Juliá de Altura y 
a 50 metros de la carretera de Matadepera 
y la fecha el 10-10-2023.

El ruego  que nos hace  esta persona es 
que llegue a conocimiento de la alcaldesa 
para que tome medidas.

Nosotros confiamos  que llegará a su 
destino, pues nuestra revista seguramente 
que la lee la  primera autoridad municipal 
y  de paso, animamos a nuestros lectores 

a que sigan el ejemplo de esta ciudadana 
ejemplar.

MONI
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EL REFUGI
El pasado 6 de octubre se abrió de nuevo 

el comedor solidario de Ningú Sense Sostre 
en la calle Poble Saharaui nº 1, en el barrio 
de Los Merinales.

Todos los viernes a las 18:30, compartimos 
la cena con compañeros necesitados de 
nuestra ciudad, amigos que tanto necesitan 
cariño, compañía, como un buen plato de 
comida. 

Desde este punto de luz de la ciudad, un 
grupo de voluntarios ofrecen el respeto, la 
solidaridad, el compromiso, la compañía 
y mucho calor a aquellos que más lo 
necesitan.

Punto de encuentro, un pequeño pueblo 
donde todos nos preocupamos por todos. 
El fin no es dar comida, es la excusa para 
encontrarnos, vernos y compartir nuestros 
momentos, difíciles.

En la entrada nos encontramos con la 
bienvenida de Loles y Carme, ellas son la 
primera cara amable y de amor del Refugi, 
dentro te esperan Rosa, Bea, Gloria y Lola. 
Ellas están al frente de la cocina, dando 
sabor y cariño a nuestros platos. Joan es 
el conseguidor, taxista y amigo de todos, 
que siempre busca la mejora del proceso.  

Carles trabaja el día después.  Como alma y 
pegamento del grupo está Jordi. Y nuestra 
Rosalía en la retaguardia. 

Desde el comedor de nuestra casa, salen 

3 parejas de voluntarios en 3 coches para 
compartir café, caldo, un buen plato de 
comida y una pieza de fruta… Vamos por 
la ciudad al encuentro de aquellos que 
no tienen fuerzas para venir, para los que 
sus guerras internas no los dejan salir… 
Visitamos los silencios y las oscuridades de 
esos que más nos necesitan, los invisibles, 
aportando algo de comida, pero sobre 
todo algo de luz.  Intentamos abrir una 
pequeña rendija para que les entre luz y 
aire nuevo… No siempre se consigue, a 
veces necesitamos más de una visita… pero 
normalmente logramos abrir esa rendija 
que le permita ver algo de esperanza, y 
ese es el pequeño milagro de cada viernes 
para ese grupo de amigos a los cuales el 
sufrimiento ajeno no les deja indiferentes 
(Islam, Susana, Andrea, Sergi, Joan, Laura, 
Nadia, Laura Noe y Koke) Repartimos más 
cariño que comida, compartimos sonrisas 
sin perderle la cara al sufrimiento y la 
soledad de todos los que acompañamos.

Te invitamos a este el proyecto de una 
ciudad más humana, una ciudad con alma 
de pueblo.

A veces no necesitamos a alguien que nos 
arregle, a veces sólo necesitamos alguien 
que nos quiera mientras nos arreglamos 
nosotros. (Julio Cortázar)

JORGE RUIZ
MIEMBRO DE LA JUNTA DE

NINGU SENSE SOSTRE
 



18

Boletín Informativo: A.V.V. Ca n’Oriac

Envíanos tu opinión a boletinavv@canoriac.es

L’ EDUCACIÓ QUE VOLEM

El passat mes de setembre ens vàrem 
reunir, durant quatre dies, un grup de 
docents d’arreu de l’Estat Espanyol que, a 
més del fet de ser mestres o professors/
es, ens unia compartir creences religioses 
i compromís polític en partits d’esquerres.

En aquesta trobada reflexionàrem sobre 
els principis que consideràvem necessaris 
per tal orientar  la política educativa en les 
dècades vinents. Estic segur que en trobareu 
a faltar algunes i altres, probablement, no 
les compartireu.

Com a persones de pensament 
progressista i cristians, considerem que 
l’Educació és un instrument imprescindible 
per a aconseguir una societat més justa, 
un recurs necessari per a compensar les 
mancances i corregir les desigualtats socials 
existents.

Després d’una anàlisi i un diàleg col•lectiu 
veiérem que algunes de les idees “força” 
que han de guiar aquesta Educació que 
volem haurien de tenir en compte aquestes 
reflexions. Algunes només les enunciaré i, 
en una, intentaré explicar-la d’una manera 
breu però més extensivament .

Necessitem un sistema educatiu 
estable, que no estigui subjecte als canvis 

polítics conjunturals i que dissenyi un marc 
i una estructura nítida als quals atenir-se i 
que permeti encarar els reptes que aquesta 
societat planteja a l’educació per a les 
dècades vinents.

Hem de treballar per l’equitat en 
l’educació perquè sigui com sigui la 
posició de partida de qualsevol persona, 
tingui les mateixes oportunitats d’obtenir 
els objectius i les competències en el seu 
procés d’aprenentatge. L’educació com a 
equitat reclama que sigui un servei públic 
perquè estigui a l’abast de tots i totes al llarg 
de tota la vida de la persona, que ha d’estar 
en permanent formació.

Un dels paràmetres que s’ha incorporat 
en els últims anys per a mesurar el 
nivell de desenvolupament humà és la 
disponibilitat de mitjans digitals i d’accés 
a internet. La digitalització en l’ensenyament 
és una oportunitat per a un gran moviment 
d’innovació pedagògica cap a un nou 
paradigma de currículum, que efectivament 
ajudi a aprendre a aprendre, a adquirir 
competències d’acord amb la integralitat i 
diversitat de les intel•ligències múltiples per 
a desenvolupar un model d’ensenyament 
per àmbit, més transversal, interdisciplinari 
i significatiu per a l’experiència i el 
desenvolupament de l’alumnat.
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Una Educació en valors inspirats en 
humanisme cristià, progressista i solidari. Tal 
com deia encertadament l’informe Delors, a 
part d’aprendre a conèixer i aprendre a fer, 
l’educació ha de servir per a “aprendre a 
viure junts, per a participar i cooperar amb 
els altres en totes les activitats humanes (i) 
... aprendre a ser...”

Una Educació que doni alternatives 
a les diferents necessitats. Tenim el 
convenciment que els problemes que es 
manifesten en l’escola solen ser el reflex 
de què passa en la família, en el barri o 
en el municipi, per tant, les solucions han 
d’abastar, no sols l’àmbit de l’acadèmic, sinó 
tot el que és aliè a l’escola i que té a veure 
amb la història personal de cada alumne i 
de cada alumna..

Una Educació integral que inclogui 
la competència espiritual. En aquest 
principi, si em permeteu, aprofundiré una 
miqueta més.

Creiem que la finalitat de l’educació formal 
ha de ser l’adquisició de les competències 
bàsiques de manera transversal i aquest ha 
de ser l’eix que vertebra el sistema educatiu 
donant sentit a l’educació com a instrument 
que formi persones realment competents, 
capacitades i amb eines que els permetin 
posicionar-se de manera reeixida en la 
societat.

Entre aquestes competències, 
actualment, no es troba inclosa la 
competència espiritual i creiem que hauria 
d’afegir-se si busquem la formació integral 
de la persona, una formació que abasti tots 
els aspectes de la seva personalitat, i la vida 
espiritual és un d’ells.

L’ésser humà és espiritual per naturalesa, 
i aquesta dimensió ha de ser potenciada.

L’espiritualitat no és un conjunt 
dogmàtic de creences ni té per què anar 
associada exclusivament a les religions. 
Quan parlem de competència espiritual ens 
referim a una creació multidireccional i de 
manera permanent que busca aconseguir 

l’enteniment de la persona, del món, del 
nostre sistema natural i de l’univers. Aquest 
món interior de la persona que va més enllà 
de la psicologia i que possibilita un univers 
simbòlic davant la realitat circumdant, 
aquest món interior que ens porta a 
reflexionar sobre el sentit de l’existència, que 
estructura valors, fonamenta l’esperança, 
fomenta l’altruisme i el servei gratuït... En 
definitiva, que ens reconcilia amb nosaltres 
mateixos, amb la societat i amb el món.

El cultiu de la vida interior és una cosa 
comuna a tot ésser humà, siguin quines 
siguin les seves creences. Fer créixer 
l’espiritualitat en l’ésser humà, com a 
complement i suport a les realitats més 
materialistes, ens fa créixer interiorment, 
contribueix al desenvolupament humanista 
i intel•lectual, potència el lliurepensament 
i genera una visió més comprensiva i 
completa de la realitat i la capacitat d’anàlisi 
i cerca de solucions.

Tal com diu el Papa Francesc en la seva 
encíclica Laudato si, fa falta una integració 
entre “Educació i espiritualitat ecològica” 
(capítol sisè), una “Educació per a l’aliança 
entre la humanitat i l’ambient”, per això 
“L’educació ambiental hauria de disposar-
nos a fer aquest salt cap al Misteri, des d’on 
una ètica ecològica adquireix el seu sentit 
més profund”

Per això considerem tan important que 
s’inclogui aquesta competència de manera 
transversal si busquem una formació integral 
i per a tota la vida. És  necessari introduir 
en els programes educatius metodologies 
de creixement i coneixement interior, la 
visió holística dels continguts educatius 
en les pràctiques docents, el coneixement 
de l’immaterial com a complement a la 
docència activa d’adquisició de continguts i 
la pràctica activa de la creativitat, el diàleg, la 
convivència i la solidaritat en l’acte educatiu.

RAMON BURGUÉS I SALSE
MESTRE DE PRIMARIA.
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POBLACIÓN Y DEMANDA SANITARIA (2022)
Desde hace mucho tiempo, años, 

venimos hablando de lo mal que funciona 
nuestro sistema sanitario, centrado 
principalmente en lo más cercano, lo 
que nos toca a nosotros. Pues bien, no 
niego la principal, pero me gustaría poder 
aportar unos datos que creo que nuestros 
conciudadanos deberían saber, o al menos 
tienen derecho a que alguien se los diga.

Dependen de la Corporación 
Sanitaria Parc Taulí (datos 
memoria 2022): 

· 407.864 habitantes, área sanitaria de 
9 municipios (Sant Llorenç Savall, Castellar 
del Valles, Sentmenat, Polinyà, Sabadell, 
Cerdanyola, Ripollet. Barberá del Valles, 
Ciudad Badia ).

· Esperanza de vida: 84/86 años en 
mujeres, 79/82  en hombres.

· Visitas consultas diarias/ anuales : 
2.300/580.000

· Intervenciones diarias/ año:  145/37.926
· Urgencias diarias/ año:  453/165.318
· Partos año: 2.029
· Altas año: 39.322
· Can Rull primaria: visitas día/ año : 

580/164.453
· Médicos: unos 1.022, incluidos 

residentes.
· Enfermería: 2.419, incluidas en 

prácticas.
· Administrativos y mantenimiento: unos 

999 profesionales.
· Total personal de la Corporación: 4.369 

personas.
· Total camas CSPT: 730

Dependen de ICS (sin Can Rull):

 · Población asignada 292.000 personas.
· Población atendida 213.754 personas.
· Visitas año 1.800.000
· Urgencias año 121.000

· Médicos : 311

Visto lo visto, al menos, hemos de 
preguntarnos: ¿Puede ser que la población 
de referencia esté tan enferma que necesita 
tanta asistencia en un año?, o por el 
contrario ¿estamos entrando en una época 
en la que la población depende en demasía 
del sistema sanitario? ¿Hemos perdido los 
recursos de contención y participación en 
nuestra propia salud? Nuestras madres, 
abuelas, etc., nos orientaban a qué hacer, 
nos daban remedios caseros para las 
pequeñas afecciones incluidas caídas, 
fiebres, diarreas, indisposiciones, etc., y lo 
bien que iban en muchos casos, siempre 
teniendo el cuidado de observar de cerca 
y si no mejora o empeora ir al médico o al 
“practicante” de aquella época.

 
La vida ha evolucionado mucho, en 

muchas cosas para bien, en otras para 
no tan bien. A base de propaganda 
institucional, nos hemos dejado convencer 
de que nuestra vida está en manos de un 
sistema sanitario, no se nos ocurra intentar 
algo por nuestros medios que pecado 
sería, hay que acudir corriendo al médico, 
la vida y la muerte depende de unos pocos 
segundos.



21

Boletín Informativo: A.V.V. Ca n’Oriac

Envíanos tu opinión a boletinavv@canoriac.es

Cierto en unos casos, pero no tan cierto 
en la gran mayoría. Pero lamentablemente 
vivimos en la inmediatez, todo lo quiero 
para ayer. 

De ahí los problemas de las muchas 
agresiones al personal sanitario. Hasta hace 
4 días, por la COVID, los adorábamos como 
a dioses, hoy los volvemos a maltratar, 
insultar, amenazar, agredir, etc. 

Pequeños detalles como el anterior 
hace que nuestros profesionales se vayan 
a otros países donde ofrecen más respeto, 
donde se considera al profesional sanitario 
como la persona que dedica su vida a 
ayudar a sus conciudadanos con vocación 
y profesionalidad. Por supuesto que les 
pagan, han de vivir, pero no es el salario 
el determinante de la emigración, aunque 
algunos así opinen.

El maltrato, la presión excesiva, el estrés 
diario, las malas noticias, la sensación 
de impotencia frente a algunos tipos de 
enfermedad, el final nunca deseado de 
pacientes amigos, la tristeza, la soledad 
a pesar del tumulto, etc., son situaciones 
que hacen perder las ganas de trabajar 
en estas magníficas profesiones. Cada vez 
hay menos estudiantes de enfermería y 
medicina, es un hecho. Pero qué esperamos 
ante las malas noticias continuas de la 
profesión y la población agresora. Ojo, hay 
muchas personas que están a nuestro lado, 
nos ayudan y nos cuidan, gracias a ellos 
todavía permanecen muchos profesionales 
en activo día a día ejerciendo su labor. 
Gracias a todos ellos.

 
Podemos implicar también a algunos 

grupos de presión que empeoran la 
noticia y justifican la mala situación actual 
buscando culpables, así culpan a los 
inmigrantes por sus necesidades de salud, 
les acusan de aumentar las listas de espera, 

cosa que no es cierta ya que habitualmente 
son personas más jóvenes y con menos 
problemas de salud.

Pero sí es cierto que estamos viviendo:
· Aumento de problemas de salud mental, 

particularmente en jóvenes.
· Medicalización de problemas tributarios 

de atención social, soledad.
·  Pacientes más informados por redes 

sociales, y más exigentes. 
· Menor soporte familiar (trabajan ambos 

miembros de la pareja).
· Intolerancia ante cualquier obstáculo 

que impida obtener lo que queremos, sea 
adecuado o no, (lo quiero y ya, porque para 
eso pago).

En Sabadell hay la  posibilidad de ir a : 
Hospital de Sabadell, Hospital de Terrassa, 
Hospital General de Catalunya, Antigua 
Clínica La Alianza, 12 ambulatorios , y solo 
2 puntos de urgencias fuera de horas 
habituales (8 a20), CUAP Sant Felix y PAC de 
Ca n’Oriac.

Dificultades más habituales en 
asistencia sanitaria:

· Listas de espera importantes en visitas y 
exploraciones, con los retrasos no deseados 
en la asistencia al paciente.

· Escaso presupuesto y limitados 
espacios físicos para atender y poder 
esperar correctamente.

· Pocos médicos y pocas enfermeras.

Pero a pesar de las dificultades, 
también nos preguntamos:

· ¿Tan enferma está la población?, ¿Faltan 
recursos?, ¿Qué ocurre en el resto de 
Europa?, ¿Qué futuro nos espera?, ¿Cómo 
poder cambiarlo?

SEBASTIÁN GALLARDO QUESADA
LICENCIADO EN MEDICINA Y CIRUGÍA
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A continuació, parlaré dels riscos dels 
Fons d’Inversió [FI], tema iniciat a l’anterior 
número de la revista. Al invertir en FI i altres 
productes similars, és important ser molt 
conscients dels riscos que podem incórrer, 
essent aquests més o menys elevats en 
funció de la tipologia del FI que escollim.

Per començar, enunciaré les que jo crec 
que són les tres tipologies bàsiques de FI que 
existeixen, a partir d’aquesta classificació, 
es combinen i s’especialitzen en sectors, 
països, etc. La seva classificació ordenada 
de menys a més risc és de FI renda fixa [risc 
moderat] ➔ FI renda mixta [risc mitjà] ➔ 
FI renda variable [risc elevat]. Ampliant la 
informació, tenim:

• FI renda fixa: inverteix en bons i 
obligacions d’empreses o deute públic de 
l’estat (el risc serà més o menys elevat en 
funció del nivell de solvència assignada als 
diferents actius).

• FI renda variable: inverteix en accions 
d’empreses (com l’anterior el risc anirà en 
funció de la solvència d’aquestes empreses).

• FI renda mixta: es una combinació dels 
dos anteriors. El seu risc anirà en funció del 
percentatge entre la part corresponent a 
renda variable i la de renda fixa.

Així mateix, abans de dur a terme 
qualsevol mena d’inversió, hem de saber 
quin és el “nostre” perfil de risc. O sigui, 
quina és la nostra capacitat per a poder 
assumir pèrdues un cop realitzada la 
inversió.

Tal com ja he avançat, a banda de les tres 
tipologies bàsiques n’hi ha altres que no 
comentaré, però que n’enumero algunes: 
fons monetaris, globals, garantits (cada cop 
menys), de gestió alternativa o hedge funds, 
fons de fons, indexats, etc. 

Tot seguit, enunciaré els diferents tipus 
de risc que podem incórrer. En funció de 

ELS FONS D’INVERSIÓ - RISCOS
les pròpies característiques del FI, variarà la 
naturalesa i l’abast d’aquest risc.

• Risc de mercat o sistèmic. Aquest risc 
no té a veure en què s’ha invertit, sinó 
que és un risc que afecta a tot el mercat 
financer i potser a bona part de l’economia 
(acostumen a ser efectes a escala global). 
Per exemple la situació de crisi produïda 
amb l’aparició de la COVID.

• Risc de liquiditat. És la capacitat de 
recuperar la inversió en forma de diners 
(efectiu = diner líquid). Un FI acostuma a tenir 
fluctuacions (increments o disminucions) 
en el seu valor diari (anomenat valor de 
liquidació). Si per la raó que sigui, necessitem 
retirar els diners en una data concreta i 
potser no prevista, pot succeir que el valor 
del FI sigui inferior a l’inicialment invertit. En 
cas de vendre, tindrem una pèrdua real.

• Risc de país. Si el FI inverteix en altres 
països, existeix el risc que un canvi de 
política per part del govern d’algun país 
pugui afectar negativament les inversions 
del FI. 

• Risc de divisa: Es produeix quan el FI 
inverteix en mercats diferents de l’Euro 
(Regne Unit, EUA, Xina, Japó, etc.). Les 
possibles fluctuacions del tipus de canvi 
de l’Euro amb qualsevol altra moneda, pot 
afectar el rendiment de la inversió.

• Risc de crèdit o contrapartida: És el risc 
derivat de la solvència de les societats en les 
quals ha invertit el FI.

• Risc de tipus d’interès: Risc relacionat 
amb les oscil·lacions en els tipus d’interès. Un 
increment en els tipus d’interès del mercat, 
afectarà negativament les inversions vigents 
que s’hagin realitzat amb uns tipus d’interès 
inferiors a l’actual. L’efecte immediat és 
provocar una baixada en la valoració diària 
del FI (sobretot en els de renda fixa) i molt 
probablement li ocasionarà rendiments 
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negatius a curt termini.

• Risc de durada: Risc relacionat 
directament amb el risc de tipus d’interès. 
Les inversions a més llarg termini estaran 
exposades a un risc major (en cas de pujada 
en els tipus d’interès) que les inversions a 
curt termini.

A propòsit del risc, la CNMV (Comissió 
Nacional del Mercat de Valors) estableix 
uns nivells de risc numerats d l’1 al 7. 
Corresponent el “1” al risc més baix i el “7” 
al risc més elevat i potencialment amb més 
rendiment. 

En relació amb el rendiment, cal tenir 
molt present que rendiments similars han 
de tenir nivells de risc similars. S’ha de 
desconfiar d’aquell producte d’inversió que 
ofereixi un rendiment ‘molt’ superior a la 
resta i amb un risc molt més baix. Observem 
la imatge del

binomi risc / rendibilitat.

Per passar d’un rendiment Y1 fins a un 
rendiment Y2, s’incrementarà el risc del 
producte. Passarem del nivell de risc X1 fins al 
nivell de risc X2. O sigui, que anirem del punt 
A fins al punt B. No és possible una situació 
com la del punt C, on el rendiment està en el 
nivell Y3 i, en canvi, el risc correspondria a un 
rendiment de nivell Y1.

D’altra banda, per comparar el risc entre 
diferents FI, s’utilitza el concepte anomenat 
‘volatilitat’. Es tracta d’una mesura estadística 
que ens informa de l’històric dels moviments 
a l’alça o a la baixa del valor d’un determinat 
FI. En el cas de moviments oscil·latoris molt 
estables, es tractarà d’un producte de risc 
baix. Si les oscil·lacions en el seu valor han 
estat molt accentuades, conclourem que la 
seva volatilitat és alta i el considerarem un 
producte de risc alt. En aquest últim cas, ens 
serà més difícil preveure si a curt termini hi 
haurà una alça o una baixa del seu valor i 
en el cas de voler recuperar la inversió, 
podríem obtenir tant guanys significatius 
com pèrdues importants.

En últim terme, no vull deixar de fer 
esment a altres temes importants:

• Publicitat. Sempre es farà esment dels 
guanys obtinguts (rendibilitats passades), 
però cal tenir en compte que els guanys 
futurs sempre són incerts i no tenen perquè 
ser iguals als passats.

• Comissions. És necessàri tenir en 
compte les comissions, ja que repercuteixen 
directament en els possibles rendiments.

• Fiscalitat. Els FI tenen un tractament 
fiscal diferenciat que cal tenir en compte.

• Horitzó temporal. Aquestes inversions 
convindria realitzar-les entre mitjà i llarg 
termini (de tres a cinc anys).

Amb tot plegat, espero que aquest escrit 
serveixi per clarificar idees i oferir criteris 
de decisió per a invertir tant en FI com en 
qualsevol altre producte que comporti 
assumir algun tipus de risc. Si això es 
compleix, ja em dono per satisfet.

Com en l’anterior escrit, us adreço a la 
pàgina web de la comissió nacional del 
mercat de valors [www.cnmv.es] on tenen 
una amplia i exhaustiva informació sobre 
aquest i altres temes financers. 

ANSELM BALLART
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QUI REIVINDICA LA REHABILITACIÓ DE
LA MASIA DE CA N’ORIAC ???

El pla de participació sobre els usos de 
la masia de Ca n’Oriac ja ha acabat.. Han 
trobat una mitja dotzena llarga d’usos 
imprescindibles. La forma de gestió serà 
compartida entre el consistori i un nou 
Patronat d’entitats del districte.

https://www.isabadell.cat/barris/mitja-
dotzena-dusos-imprescindibles-per-a-la-
rehabilitada-masia-de-ca-noriac/

PLA D’USOS DE LA MASIA DE CA 
N’ORIAC:

Crear un arxiu històric del barri. fer la 
Biblioteca Carles Ortiz, A la planta baixa, es 
preveu una sala polivalent amb capacitat 
per a un centenar de persones a l’antic 
celler.

La rehabilitació de la masia de Ca 
n’Oriac es considera un punt de partida 
per establir xarxes de relació i cooperació 
entre persones i entitats de la zona nord de 
Sabadell

Tot i així, es considera imprescindible 
dotar d’un espai propi a l’Associació de Veïns 
de Ca n’Oriac, tant pel volum d’activitat com 
pel caràcter simbòlic d’aquesta entitat, que 
ha impulsat la recuperació de la masia

El mètode de gestió proposat és 
compartit entre l’Ajuntament i un Patronat 
d’entitats de nova creació.

ENTRE 2019 I 2023 CERO PROPOSTES, 
CERO ACTIVITATS DE REHABILITACIÓ 
CERO REIVINDICACIONS

Sorprèn que l’Ajuntament de Sabadell, 

Resum històric Masia Ca n’Oriac:  

1999
DATA FET ENTITAT PROMOU

 Compra de la Masia Ca n’Oriac  Ajuntament Sabadell  
2007 Es destinen 97000 euros a rehabilita r la 

Masia 
Caixa de Sabadell  

Març 2014 Acord al Ple ajunt. Sabadell rehabilitar 
Masia 

Ple Ajuntament Sabadell  

Febrer 
2016 

Treballs de reforç i consolidació de la 
Masia 

Ajuntament Sabadell  

Finals 2016  Proposta de Redacció de l’estudi tècnic 
per la rehabilitació de la Masia de Ca 
n’Oriac, dins del programa 
Pressupostos participatius 2017  

Agrupació Veïns Ca n’Oriac  

2017 Tot i demanar 200.000 euros, s’assignen 
60.000 euros per l’estudi tècnic i 20.000 
euros per promoure un procés  
participatiu i definir els usos  

Agrupació Veïns Ca n’Oriac  
Pressupost participatiu 2017  

Febrer 
2017 

Botifarrada reivindicativa rehabilitació 
de la Masia dins el programa Febrer 
Cultural.  
 

Agrupació Veïns Ca n’Oriac  

Juliol 2017  Es defineixen el usos de la Masia de Ca 
n’Oriac. Ara toca elaborar l’estudi 
tècnic de rehabilitació  

Ajuntament Sabadell  
Procés  participatiu  
 

Maig 2019  Ajuntament convoca el concurs de 
l’estudi tècnic de rehabilitació.  

Ajuntament de Sabadell  

Desembre 
2019 

Presentació 5 propostes de estudi 
tècnic de rehabilitació.  

Ajuntament de Sabadell  

Gener 2020  Votació entre les 5 propostes. Surt 
guanyadora: UNA NOVA ERA  
 

Ajuntament de Sabadell i 
entitats del barri.  
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que es propietari des de 1999, no faci 
absolutament res per rehabilitar i recuperar, 
el principal patrimoni històric del barri de 
Ca n’Oriac. La burocràcia mata totes les 
iniciatives ciutadanes i qualsevol iniciativa 
es fa eterna.

Encara sorprèn molt mes que la pròpia 
AVV Ca n’Oriac, que va guanyar un concurs el 
2017, per iniciar la rehabilitació de la Masia, 
no hagi manifestat cap reivindicació de 
complir els compromisos de rehabilitació. 
La darrera Botifarrada Reivindicativa es 
remunta al febrer del 2017. Fa mes de 6 
anys que s’han oblidat de la Masia, i no serà 
per falta de propostes:

Febrer 2022 proposta de festa 
reivindicativa ignorada por la AVV Ca 
n’Oriac

Abans de Febrer del 2022, un grup de 
Veïns del barri, persones del districte i una 
formació política (ERC), vàrem proposar la 
organització de una FESTA REIVINDICATIVA, 
a realitzar a l’entorn de la Masia de Ca 
n’Oriac.

En la primera reunió es va exposar la 
proposta, van escoltar i no van prendre cap 
decisió de recolzament de portar-la a terme, 
amb l’escusa que estaven molt ocupats 
amb el Febrer Cultural. Es va posposar 
prendre una decisió definitiva per uns 
mesos mes tard. En aquesta reunió se’ns 
va dir literalment que “La Masia es nuestra 
i la reinvindación la haremos cuando nos 
parezca oportuno”

Lamentablement, a l’abril 2022 es va 
tornar a reactivar la proposta de portar 
endavant aquesta FESTA REINVINDICATIVA, 
i sorprenentment, no va haber-hi cap 
resposta ni en sentit positiu ni negatiu per 
part de la AVV Ca n’Oriac. No es va arribar ni 
a fer cap reunió per debatre el tema.

Això només s’entén, primer com una 
renuncia a reivindicar la rehabilitació de la 
Masia i segon com una estratègia per no 
molestar a les autoritats locals, no fos cas 
que molestessin a l’Ajuntament de Sabadell. 
Sembla que es mes fàcil fer seguidisme 
a l’ajuntament actual, considerant el to 
reivindicatiu demostrat amb l’anterior 
consistori.

Cal tenir present, que tal com recull el 
Pla d’Usos, es preveu que la AVV Ca n’Oriac 
hauria de tenir un local propi en aquest 
equipament. Ni això motiva portar a terme 
cap reivindicació.

PACO VILCHES
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LA GRAN CONQUISTA DEL FÚTBOL FEMENINO

El pasado 20 de agosto la selección 
española femenina se proclamaba 
campeona del Mundo en Sidney después 
de derrotar a Inglaterra, una de las grandes 
favoritas, en la final. Aquel gol de Olga 
Carmona cambió la historia del fútbol 
femenino español. Nunca antes habían 
ganado un gran torneo, es más, ni siquiera 
habían sido capaces de superar una 
eliminatoria en todas sus participaciones 
anteriores, pero en Australia tocaron el 
cielo. 

La gloria les duró poco, muy poco. El 
histórico triunfo sobre el césped quedó 
eclipsado por la bochornosa actuación 
del entonces presidente de la Federación 
Española, Luis Rubiales. Celebró el título 
agarrándose los genitales en el palco, 
junto a la reina Leticia y a la infanta Sofía, 
y se excedió en sus muestras de euforia 
con las jugadoras. Cargó a su espalda a 
Athenea del Castillo, como si en lugar de 
una futbolista profesional fuese un saco de 
patatas. Aunque lo peor de todo llegó sobre 
la tarima, cuando entregaba las medallas a 
las campeonas del mundo. Rubiales agarró 
efusivamente a Jenni Hermoso, le puso una 
mano a cada lado de la cabeza y la empujó 
hacia él para plantarle un beso sin previo 
aviso. ‘Un piquito’, diría él después tratando 
de justificarse mientra el mundo asistía 
incrédulo a la escena. 

Lo que vino luego fueron las semanas más 
agitadas que ha vivido el fútbol femenino 
en este país. Rubiales se aferró a su asiento, 
despachándose a gusto contra todo el que 
no veía normal que el presidente de una 
federación besase sin consentimiento a 
una futbolista. Pero acabó cayendo. Y no 
fue el único, bajo el lema ‘Se acabó’ las 
jugadoras se plantaron contra “décadas de 
discriminación sistemática” por parte de la 
Federación y exigieron cambios. 

Gracias a su lucha, y a la de las que 
lucharon antes que ellas, estas futbolistas 
han conseguido lo que nadie antes había 
logrado: acabar con el sistema basado en 
favoritismo y clientelismo por el que se ha 
regido la Federación Española durante años. 
O al menos un poco. Tampoco somos tan 
naifs como para pensar que una estructura 
tan arraigada se transformará de la noche 
a la mañana. Lástima que para lograrlo no 
les haya bastado con ganar, ni con alzar la 
voz. Hace años que trataban, sin éxito, ser 
escuchadas y ha hecho falta que alguien 
como Rubiales dinamitase el mayor éxito 
de sus carreras. Les han robado su mayor 
conquista deportiva pero lo que nadie 
podrá negarles nunca a estas mujeres es 
que ya no solo inspiran a las jóvenes con su 
fútbol, también lo hacen con su fuerza. Ese 
coraje que les ha llevado a una batalla de 
David contra Goliat, que ha dejado daños 
colaterales desde mucho antes de que el 
balón echase a rodar en Australia y Nueva 
Zelanda. Jugadoras como Mapi León o Patri 
Guijarro llevan un año fuera de la selección 
manteniéndose fieles a sus principios en 
esta lucha por conseguir mejoras. 

Esta generación de futbolistas está 
cambiando la historia del fútbol femenino 
español. Ya lo ha hecho. Y lo seguirá 
haciendo porque tienen muy claro cuál es 
su objetivo: “Que las nuevas generaciones 
solo tengan que preocuparse de jugar al 
fútbol”. Lo hacen por ellas, por las que 
vendrán. 

  EDURNE CONCEJO
PERIODISTA DE LA VANGUARDIA
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   FEMINISMO Y MACHISMO
   Hemos asistido en estos últimos 

meses en los medios de comunicación a un 
desagradable debate a cuenta de nuestras 
campeonas del mundial de fútbol femenino, 
donde yo diría que demasiados personajes 
han enseñado sus patitas negras de lobo 
machista y prepotente.   

   En estos tiempos se habla mucho 
de los derechos de la mujer, de la 
discriminación, de la violencia machista, 
de los retos y  éxitos  que se consiguen 
en el deporte, en la política, en el mundo 
laboral etc. Todo ello nos hace creer  que  
hemos alcanzado la cima  de la igualdad 
entre hombres y mujeres, sin embargo 
aún estamos muy lejos de conseguir la 
igualdad real, porque en nuestra sociedad 
todavía subyace un machismo endémico 
que se va transmitiendo de generación 
en generación y que es fruto de muchos 
siglos de patriarcado, bien potenciado por 
las diversas religiones,  que hacen que no 
sea posible superarlo en tan solo una pocas 
generaciones.

Para entender el origen de esta manera 
de organizar la sociedad, yo aconsejo 
la lectura de Lewis Henry Morgan o   de 
Fiedrich Engels. Su lectura nos ayudará a 
entender de qué manera las sociedades 
asimilaron una manera de entender la vida, 
haciéndonos creer en la superioridad del 
hombre sobre la mujer y al mismo tiempo 
darnos cuenta de que esto no es un trabajo 
sencillo y que para revertir esta mentalidad 
harán falta muchos años de reeducación y 
de unas leyes que faciliten la igualdad de 
derechos y deberes en nuestra sociedad.

Hoy día aún existe en demasiados 
hombres la mentalidad de dominio sobre 
la mujer, hábito que han adquirido en casa, 
desde la cuna y  que determina una manera 
muy concreta de entender a la esposa como 
una posesión y que les sirve para darles una 
cierta estabilidad emocional y además las 
utiliza como chica para los quehaceres de la 
casa, el cuidado de los hijos y les sirve como 
medio para satisfacer sus necesidades 
sexuales. Como la mujer se ha incorporado 

al mercado de trabajo, sus ingresos extras 
ayudan a las familias a incrementar la 
compra de bienes de consumo.

Resulta difícil encontrar una pareja donde 
el ingreso económico fundamental sea el 
de la esposa, bien sea porque ha de dedicar 
parte de su horario laboral al cuidado de 
los hijos y por tanto ha de hacer jornada 
reducida, o simplemente dejar el trabajo 
para dedicarse por entero la cuidado de la 
familia  y las tareas domésticas. 

 Otro aspecto a señalar es la violencia 
tanto física como psicológica que se ejerce 
sobre la mujer y que las anula como 

persona y a veces (más veces de las que 
quisiéramos) las asesina, y si no puede, 
ejercen la violencia física sobre sus hijos 
para causarles a ellas aún más dolor.

  He de reconocer que no sé cuál es la 
solución a este mar de problemas, pero es 
cierto que nos acostumbramos a convivir 
con ellos y los aceptamos de una manera 
normal. Los crímenes de los hombres sobre 
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CERTAMEN LITERARI DEL FEBRER CULTURAL 2023. 
“SEGON PREMI” - CATERINETA

sus parejas, que observamos con cierta 
frecuencia, los estamos aceptando como 
algo habitual e inevitable, de la misma 
manera como nos hemos acostumbrado a 
convivir con los accidentes de tráfico.

 Creo, a pesar de todas las dificultades, 
que no debemos ser pasivos ni renunciar a 
un trabajo permanente para superar todas 
las lacras que aquejan a nuestra sociedad. 
Llevamos más de 40 años de democracia, el 
periodo más largo de libertad que ha vivido 
este país, y se han aprobado varias leyes 
educativas, no sin polémicas y debates 
más o menos intensos, se ha creado un 
ministerio específico para conseguir la 
igualdad de género, pero a pesar de eso, 
asistimos a diario a casos de discriminación 
y de violencia de género que de ninguna 
manera podemos tolerar.

   Es evidente que falta un esfuerzo más 
por parte de toda la sociedad en el plano 
de la educación, tanto en los centro de 
enseñanza como en el ámbito familiar, 
sin olvidar los espacios laboral, político, 
recreativo, deportivo; es decir en cualquier 
rincón de nuestra vida.

  Creo que solo con un trabajo común de 

toda la sociedad se podrán superar los vicios 
y perjuicios de siglos de patriarcado, que de 
una u otra  manera hemos ido heredando 
generación tras generación. Enfatizar 
estos temas y algún otro en la enseñanza 
y la cultura en general, podría  ayudar 
a  mejorar todo este estado de cosas, e ir 
abriendo camino hacia una sociedad más 
justa e igualitaria.

  No debemos olvidar que las sociedades, 
lo mismo que avanzan también pueden 
retroceder, y de eso tenemos varios 
ejemplos; posiblemente el más significativo 
sea el del Irán donde en los años setenta 
la mujer gozaba de unas ciertas libertades, 
que más tarde perdió con la revolución de 
los Ayatolás.

 Creo que toda sociedad debe 
mantenerse en estado permanente de 
alerta ante cualquier síntoma de retroceso 
o de conservadurismo sobre estos asuntos, 
y hoy en día con más razón, cuando vemos 
que hay elementos y fuerzas políticas que 
nos quieren hacer retroceder lo poco que 
hemos avanzando en estos temas. 

    PEDRO MARTÍNEZ 

Vaig córrer per arribar a temps al 
funeral de la persona que més m’estimava. 
Només hi havia la seva mare, que plorava 
desconsolada acompanyada per altres 
dones del poble. Quan vaig veure el taüt 
m’hi vaig abalançar; estava tancat i no la 
vaig poder contemplar per última vegada, 
abraçar-la i poder-me’n acomiadar. La seva 
mare m’ho va prohibir, em va dir que era 
millor que no.

Abatut i destrossat, me´n vaig anar del 
cementiri. La pluja queia sense parar obre 
la tomba de la meva estimada. Era un dia 

gris i trist com no havia viscut mai. Per què 
només les dones havien anat al comiat de la 
meva Caterineta?

No havia vist el seu pare ni el seu germà 
enlloc. Vaig passar per davant de la taverna 
del poble i eren tots allà, bevent vi. Vaig 
entrar per parlar amb el pare; volia saber 
què havia passat, per què havia mort, per 
què ell no havia assistit al funeral... Tots els 
homes em miraven. Només em va comentar 
que ella havia comès un error molt greu, 
que les dones no podien sortir de casa 
sense el permís d’un home. Que no podien 
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ballar una dansa del dimoni, agafant-se de 
les mans dels homes. Es va girar i no em va 
voler donar més explicacions. Vaig insistir-
hi, però no va donar resultat. Frenètic em va 
fer fora de la taverna.

El sol es ponia i donava pas a una llarga 
nit, fosca i tenebrosa. Havia parat de ploure. 
Entre els núvols es veia la lluna plena, 
grossa i brillant. La gent entrava a casa seva 
i em miraven de reüll. Jo no entenia res. Per 
què ningú em deia què havia passat? Vaig 
arribar a casa. No parava de donar-hi voltes. 
Al cap d’unes hores de pensar i pensar, vaig 
recordar que les dones del poble cada nit de 
lluna plena es reunien al bosc. Vaig pensar 

que elles potser podien donar resposta 
als meus dubtes. Vaig agafar l’abric i em 
vaig endinsar en el bosc espès. Després 
d’haver caminat una estona, vaig veure 
unes llums. M’hi vaig acostar. Hi havia les 
dones del poble, la mare de la Caterineta 
i també la llevadora que l’havia ajudat en 
el part. Estaven fent un ritual per poder-li 
dir adeu. Havien encès una gran foguera i 
s’hi havien  posat totes al voltant. Només al 
veure-les vaig plorar, vaig recordar tots els 
bonics moments que havíem passat junts: 
el seu somriure dolç, la seva veu suau dient 
que sempre m’estimaria... Em van acollir i 
em van convidar a seure al seu costat. Quan 
vaig tornar a estar més calmat els vaig 
preguntar què havia passat, per què havia 
mort, i per què ningú me’n deia res. Totes 
es van mirar i van sospirar.

La mare de la meva estimada Caterina 
em va agafar de la mà i va començar a parlar: 

“La Caterineta va arribar a casa. Ja era tard, 
però va veure que a la plaça feien sardanes. 
Em va demanar si hi podia anar. Jo li vaig 
dir que el seu pare estava a punt d’arribar 
i que era millor que no. Ella va dir que era 
igual, que arribés a l’hora que volgués, que 
ella volia anar a ballar i que potser tu també 
hi aniries. M’hi vaig conformar i li vaig 
dir que sí. Al cap de molt poca estona va 
arribar el seu pare”. Jo estava desconcertat 
amb la història, no sabia ben bé què volia 
dir-me. Continuava agafant-me la mà i va 
prosseguir. “El pare va dir que on era la 
Caterineta que no hi era per sopar. Jo li vaig 
explicar que havia sortir a ballar a la plaça. 
Llavors va agafar unes cordes i un garrot 
a cada mà. Se’n va anar cap a la plaça”. Va 
fer una pausa. Vaig veure com una llàgrima 
li lliscava per la galta i brillava amb la llum 
de la lluna. Em va estrènyer la mà. Li vaig 
demanar que continués explicant-t’ho, però 
no va poder. Sanglotava i no podia. Llavors 
la llevadora va continuar: “Jo era a la plaça i 
ho vaig veure tot. A la primera garrotada, un 
braç li va fer saltar. A la segona garrotada mig 
morta la va deixar, i a la tercera garrotada 
ben morta va quedar”. Vaig comprendre 
llavors per què no me la van deixar veure.

Estava esgarrifat i me’n vaig anar directe 
cap a la taverna on hi havia el pare. Els 
núvols van fer desaparèixer de nou les 
estrelles i la lluna. Tornava a ploure. Pels 
carrers mullats van baixar rius de sang que 
van venjar la mort de Caterineta.

(Relat inspirat en la cançó “Caterineta” o 
“A la plaça fan ballades”.)

MARTINA DOMINGO SAS
4T D’ESO INSTITUT CA N’ORIAC  

SABADELL, FEBRER DE 2023
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DATOS DE LA VOCALÍA DE DECESOS
En la revista anterior el número de fallecidos llevaba una línea ascendente, que ha 

continuado en un aumento considerable pues hemos cerrado el año 2022 con un total 
de 105 fallecidos. Es por este motivo y por asegurar la supervivencia de esta Vocalía, que 
durante todo el año 2022, hemos estado reflexionando y buscando soluciones, y decidimos 
que era necesario realizar un cambio en el sistema de cobro de las tarifas. Hasta ahora, todos 
nuestros asociados mayores de 15 años, pagaban la misma cuota y hemos decidido que las 
cuotas se pagarían en función de la edad del asociado. Todos estos cambios los expusimos 
en la Asamblea celebrada el 14 de enero pasado. Para todos aquellos que no pudieron asistir 
explico brevemente, que el cambio ha consistido esencialmente en subir un poquito a los 
mayores de 60 años y bajar otro poquito a los más jóvenes para conseguir que se apunten 
a la vocalía y así, asegurar el futuro de la entidad. Creemos que nuestro sistema es solidario, 
sin ánimo de lucro y sus precios son asequibles. Hasta ahora, nuestros precios nos situaban 
fuera del mercado y con estos cambios hemos conseguido poder competir en igualdad de 
condiciones.

Estas son las tablas que aplicamos al cobro de tramos por edad:
De 0         a 8 años  2,10€
De 9 a 40 años 3,10€
De 41 a  60 años 4,75€  
Mayores de 61 años  7,00€

Para cualquier duda o pregunta que nos quieran hacer, estamos en:
C/ Font Canaletas 61, bajos
Días: martes y jueves de 10ª 12 h y de 17 a 19 h.
Tno: 93 724 31 63 
Correo electrónico ( grupodecesos@avvcanoriac.es ) dónde estamos a su disposición para 

ayudarles en todo aquello que necesiten.
Recordarles también que es muy importante tener todos los datos actualizados, para 

evitar errores no deseados.

VOCALÍA DE DECESOS.
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Hace más de 30 años que las vocalías funcionamos en Sabadell y comarca.
Somos personas que confiamos en este servicio prestado por la Asociación de Vecinos.

Personas de 55 a 65 años consultar en nuestra vocalía

Font Canaleta, 61 08207 Sabadell
Tel. 93 724 31 63

e-mail: grupodecesos@avvcanoriac.es

Nuestro horario:
Martes y Jueves

 10h a 12h y de 17h a 19h

Estan son las tablas que aplicamos al cobro de tramos por edad:
De 0 a 8 años 2,10€
De 9 a 40 años 3,10€
De 41 a 60 años 4,75€
Mayores de 61 años  7,00€

Servicios incluidos:
• Arca de madera fina, barnizada.
• Coche fúnebre.
• Un taxi de acompañamiento.
• Una corona de flores naturales con lazo de inscripción.
• Sala de velatorio.
• Cien recordatorios y trámites parroquiales según costumbres.
• Vestir, preparar al difunto y desinfectante.
• Registro Civil, trámites y médico que certifique el acta de defunción.
• Impuestos, tasas y gastos de inhumación.
• Gestión de documentación.
• Gastos de cementerio si ya tuviese sepultura en concesión, o adjudicación de nicho en el 

cementerio de la ciudad donde resida el asociado.
• Incineración si lo solicitan los familiares.
• Lápida mármol con dos floreros de acero inoxidable
• En caso de incineración retirada del marcapasos si lo hubiere.
• Asesoramiento y acompañamiento personal a la familia.

SOMOS LA VOCALÍA DE DECESOS
DE LA A.V.V. DE CA N’ORIAC
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LA JUNTA TELÉFONOS DE INTERÉS
AEROPUERTO DE SABADELL  93 728 21 00
AYUNTAMIENTO 93 745 31 00
AGRUPACIÓN DEFENSA FORESTAL 93 727 80 60
ALCOHÓLICOS ANÓNIMOS 93 317 77 77
ALUVISA ENLLUMENAT PUBLIC 671 742 331
AMBULANCIAS  061
ASSOCIACIÓ RADIO-TAXIS SABADELL 93 727 48 48
ASOCIACIÓN DEL CONSUMIDOR  93 488 16 16
ASSOCIACIÓ DE DIABETICS  93 727 02 47
AUTOBUSES URBANOS  93 710 79 51
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BIBLIOTECA DEL NORD  93 724 64 01
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POLICIA MUNICIPAL  93 745 32 61
POLICIA MUNICIPAL  092
POLICIA NACIONAL  091
PROTECCIÓN CIVIL  93 745 32 61
RADIO GRÚA  93 726 77 77
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